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Abstract. From the prospective of ecosystem ecology, the huge role of the concept "complementarity" in per-

ceiving the mechanisms of sustainable existence of the natural (pre-anthropogenic) biota is substantiated. A com-
parison of structural and functional organization between the paleobiota of Northern Eurasia and its fragments, 
survived until the present day, the modern biota, was performed in the main types of conservation areas. The in-
completeness of the modern biota in natural reservations and its main cause are shown: direct or indirect destruc-
tion of key species that determined the possibility of the existence of large groups of subordinate species is de-
scribed. It has been found out that as the anthropogenic exploration of Northern Eurasia intensifies, the ability of 
the biota’s fragments ("debris") to support ecosystem functions of the biosphere decreases. It is concluded that a 
fundamentally new direction in the protection of nature is to be developed: "Pleistocene Rewilding" formed on a 
world-wide basis as a result of the awareness of the need for active restoration of the biosphere functions of the 
Earth's ground cover. 
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Аннотация. С позиций экологии экосистем обоснована огромная роль понятия «комплементарность» в 

познании механизмов устойчивого существования природной (доантропогенной) биоты. Проведено сопо-
ставление структурно-функциональной организации палеобиоты Северной Евразии и сохранившихся до 
настоящего времени ее фрагментов – современных биот – в основных типах заповедников. Показана непол-
ночленность современных биот особо охраняемых природных территорий и ее основная причина: непо-
средственное или опосредованное уничтожение ключевых видов, определявших возможность существова-
ния больших групп подчиненных видов. Установлено, что по мере усиленного антропогенного освоения 
Северной Евразии фрагменты («осколки») Биоты все в меньшей степени способны поддерживать экосистем-
ные функции биосферы. Сделано заключение о необходимости развития в настоящее время принципиально 
нового направления в охране природы: «Pleistocene Rewilding», сформированного на мировом уровне в ре-
зультате осознания необходимости активного восстановления биосферных функций живого покрова Земли. 
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